
Зваротная ракіроўка не 
адбудЗецца

Нагадаем, што папярэдні 
кіраўнік спецслужбы Вадзім 
Зайцаў быў зняты з пасады 9 
лістапада. Нагодай для гэтага 
сталі самазабойства падпал-
коўніка КДБ Аляксандра Каза-
ка і “шэраг іншых пытанняў, 
якія патрабавалі пільнага рас-
следавання”.

Выконваючым абавязкі 
старшыні камітэта быў прыз-
начаны Леанід Мальцаў, які 
ачольвае Раду бяспекі. Дзе-
сяць дзён назад ён адзначыў, 
што, калі расследаванне вы-
явіць кампетэнтнасць Вадзіма 
Зайцава, апошні вернецца на 
сваю пасаду.

Аднак вельмі хутка выс-
ветлілася, што зваротная 
ракіроўка не адбудзецца. Лу-
кашэнка абвінаваціў Зайцава 
ў стварэнні “нездоровой мо-
рально-психологической об-
становки в отдельных подра-
зделениях системы КГБ”. На 
думку кіраўніка Беларусі, гэта 
было выклікана «недостат-
ками в организации как ка-
дровой, так и идеологической 
работы, а также перекосами 
при обеспечении собственной 
безопасности».

Лукашэнка таксама паве-
даміў пра тое, што на пачатку 
года даваў Зайцаву распарад-
жэнне перагледзець стаўлен-
не да супрацоўнікаў. «Однако, 
к моему сожалению, должные 
выводы сделаны не были. Бо-

лее того, некоторые пробле-
мы еще больше обострились, 
стали приобретать нега-
тивный общественный резо-
нанс», — наракаў ён.

Пасля такіх заяў можна 
было зрабіць выснову, што 
звольненага шэфа дзяржбяс-
пекі нічога добрага не чакае. 
Аднак Лукашэнка хоць і канс-
татаваў, што «была масса не-
достатков, которые непри-
емлемы для КГБ», аднак потым 
адзначыў, што не ўсё дрэнна 
было ў камітэце пры Зайцаве: 
«Зайцев без работы не оста-
нется. И никто его из страны 
не собирается выпихивать».

А вось тры чвэрці чэкістаў 
могуць апынуцца на вуліцы. 
Нечакана Лукашэнка раззла-
ваўся на тых супрацоўнікаў 
КДБ, якія «хотели бы с про-
хладцей, более вольно себя 
чувствовать, не ходить на 
работу». А ў гэты час над краі-
най, паводле слоў яе кіраўніка, 
навіслі хмары. Ён распавёў 
пра свае неверагодныя на-
маганні, «чтобы сдержать 
страну, чтобы ее на куски не 
порезали и не растащили».

«Зайцев в квадрате»
— Надо предпринимать 

максимум усилий, чтобы 
создать целостность, не-
прикосновенность и безопа-
сность нашей страны, — за-
явіў Лукашэнка. — Вот для 
таких сотрудников мы гото-
вы создать любые условия. 
Пусть их будет не 12 тысяч, 
не 10 тысяч и даже не 6 тысяч 
человек. Пусть их останется 
3 тысячи, но это останутся 
преданнейшие государству 
люди. С такими Вакульчик бу-
дет работать. Все остальные 
куда хотят, пусть уходят.

Валерыя Вакульчыка 
кіраўнік Беларусі ахарактары-
заваў як «Зайцева в квадра-
те», но без лишних заносов, 
без головотяпства». І скончыў 
досыць дзіўным рэзюмэ: «За-
помните, у нас немало про-
тивников и врагов. С ними 
надо беспощадно бороться. 
Но надо доверять тем людям, 
которые ведут эту борьбу, и 
не надо априори в каждом ви-
деть плохого человека».
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Сяляне Балтыі атрым-
ліваюць ад ЕС 110 до-
лараў субсідый на гек-
тар, хочуць больш, піша 
“Наша ніва”.

Нязвыклая акцыя пратэ-
сту праходзіць сёння перад 
будынкам Еўрапарламента 
ў Брусэлі. Пратэстуюць ся-
ляне краін Балтыі.

Яны патрабуюць больш 
справядлівага размерка-
вання субсідый Еўрасаюза, 
прызначаных фермерам. 
Адным з галоўных «удзель-
нікаў» акцыі будзе трактар 
«Беларус», які прыехаў у 
Брусэль з Таліна.

Пікет прымеркаваны да 
саміта краін Еўрасаюза па 
пытаннях бюджэту ЕС. У ім 
удзельнічаюць і кіраўнікі 
трох краін Балтыі. Таму да 
пратэсту сялянаў маюць 
далучыцца прэзідэнтка 
Літвы Даля Грыбаўскайце і 
прэм’ер-міністр Латвіі Вал-
дзіс Дамброўскіс.

Цяпер субсідыі налічва-
юцца ў залежнасці ад сярэд-
няга даходу жыхароў той 
ці іншай краіны. У выніку 
латвійскія сяляне атрым-
ліваюць самыя нізкія суб-
сідыі ў ЕС — не больш за 
115 долараў за гектар, тады 
як сярэдні паказчык па ЕС 
складае каля 320 долараў за 
гектар.

Латвія патрабуе ад ЕС 
устанавіць мінімальны па-
мер прамых плацяжоў на 
ўзроўні 80% ад сярэдняга 
па Еўропе ўжо з 2014 года.

Для параўнання: белару-
скія сяляне атрымліваюць 
датацыі толькі з нацыяналь-
нага бюджэту.

 НАВIНА
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Заканчэнне  на  стар. 3
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каб аформіць падпіску “тут і цяпер”, трэба адправіць смс са сваім адрасам  
на нумар 8 10 370 61 770 680 

Прывітанне з 1937 года

І  слесар  пайшоў  цяпер  зусім  нетыповы

Пратэст  
з трактараМ 

“Беларус”

Прэзентацыя новага 
старшыні камітэта 
дзяржаўнай бяспекі 
валерыя вакульчыка 
суправаджалася 
феерычнай прамовай 
аляксандра лукашэнкі.
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Пасля двух феерычных перамог 
над лепшымі футбольнымі 
клубамі еўропы ў лізе чэмпіёнаў  
барысаўскі клуб “батЭ” прайграў 
3 гульні запар. і адразу патрапіў 
пад жорсткі шквал крытыкі з 
бокі шматлікіх аматараў і ка-
ментатараў. наколькі ён спра-
ведлівы, і чым стаў для нашай 
краіны “батЭ”, разбіралася “тут 
і цяпер”. 

УЛАдЗіміР АРЛоў, піСьмЕННіК: 

“батЭ Працуе на беларуСкую 
ідЭнтычнаСць”.

— Безумоўна, гэты клуб даўно ўжо 
больш, чым проста лепшая беларуская каманда і нагода пара-
давацца заўзятарам. БАТЭ, у маім уяўленні, — брэнд Беларусі, 
прычым са знакам “+”. І я абсалютна ўпэўнены, што дзякуючы 
БАТЭ (прынамсі, у Еўропе) дзясяткі мільёнаў людзей даведаліся 
пра існаванне нашай краіны. Поспехі мінскага “Дынама” ў 80-я 
гады былі даволі істотным чыннікам ва ўсіх працэсах вяртан-
ня да нацыянальнай свядомасці і сваёй ідэнтычнасці. Тады на 
стадыёне крычалі: “Беларусь! Беларусь!” Не “Жыве Беларусь!”, 
праўда, але “Беларусь!”. Асабліва ў Маскве, калі гулялі са “Спар-
таком” апошнюю вырашальную гульню, крычалі “Беларусь”, а 
не “Дынама”. І я думаю, што БАТЭ, безумоўна, працуе на белару-
скую ідэнтычнасць. 

ВАЛЯНціН АКУдоВіч, фіЛоСАф: 

“Правінцыяльны Прыватны клуб вяртае беларуСь 
у еўроПу”.

— Як даўні заўзятар футбола, з тых часоў, як БАТЭ трывала 
стала на ногі і вылучылася сярод беларускіх каманд, я адда-
ны прыхільнік гэтай каманды. Думаю, што сёння ў БАТЭ шмат 
прыхільнікаў па ўсёй Беларусі, незалежна ад таго, маюць га-
рады свае каманды ці не. БАТЭ, канечне, — гэта нашае свята. 
Гэта больш, чым падзея ў беларускім футболе. БАТЭ адыгры-
вае нейкую кансалідуючую ролю для беларусаў як беларусаў, 

таму што футбол, сапраўды, найбольш 
папулярнае спартыўнае відовішча. І 
надзвычай важна, што менавіта вакол 
БАТЭ адбываецца яднанне. Правінцы-
яльны клуб з невялікага горада — сім-
вал патэнцыяльных магчымасцей для 
ўсіх і кожнага. Гэта тая амерыканская 
мара — маўляў, кожны можа стаць 
прэзідэнтам, мільярдэрам і кімсьці 
яшчэ. Цэлы комплекс момантаў, неп-
рыкметных на першы погляд. Яшчэ ад-
зін істотны момант: феномен не толькі 
ў тым, што гэта правінцыяльны клуб, 
але і ў тым, што тут абсалютна адсут-
нічае дапамога дзяржавы. Менавіта 
прыватная ініцыятыва. 

Я думаю, наш галоўны герой не 
асабліва выказваецца з нагоды БАТЭ, 
таму што ў хакей кінуты вялізныя 
грошы, набудавана невядома колькі 
палацаў, між тым нічога вартага не на-

зіраецца. А тут сваімі рукамі стварылі цуд для Беларусі! З гэтага 
бачна, што чым менш дзяржавы і больш прыватнай ініцыятывы, 
тым большы плён. Я ўжо не кажу пра тое, што ўсе лепшыя клубы 
Еўропы прыязджаюць сюды. Калі б мы іх яшчэ пабачылі? Аказва-
ецца, дзякуючы такой ініцыятыве можна звязаць сябе з самым 
лепшым, што ёсць у еўрапейскім свеце. І хай не на роўных, але 
Еўропа вяртаецца ў Беларусь, прычым лепшымі сваімі праявамі. 

пАўЛюК КАНАВАЛьчыК, дыРэКТАР іНфАРмАцыйНА-
ВыдАВЕцКАГА АГЕНцТВА “пАСТмЕдыЯ”: 

“батЭ Павышае СамаацЭнку беларуСаў”.
— Спартыўныя перамогі павышаюць статус любой краі-

ны. І балець за сваіх — гэта значыць працягваць палітычнае 
спаборніцтва нацый у свеце. І поспехі нашай футбольнай каман-
ды прадэманстравалі, што і ў футболе, які не з’яўляецца нашым 
“каньком”, мы нечага вартыя. Гэта павышае самаацэнку белару-
саў. Калі ёсць чым ганарыцца, стаўленне да сябе заўсёды паляп-
шаецца.

АЛЕГ ГАРдЗіЕНКА, жУРНАЛіСТ (“НАшА НіВА”): 

“беларуСы не ўмеюць цаніць Свае Перамогі”. 
— Для мяне як для заўзятара гэта наймацнейшы беларускі 

футбольны клуб. БАТЭ, нягледзячы на тры апошнія паразы ў 
Лізе чэмпіёнаў, гэтым наймацнейшым клубам застаецца. Клу-
бам, які дорыць нам радасць. У жыцці беларусаў яе няшмат. 
А пяты сезон у еўрапейскіх кубках — гэта здорава! Трынацца-
ць гадоў назад, калі БАТЭ пачынаў свой шлях чэмпіёнаў, пра 
такое заставалася толькі марыць. Шкада, што пасля перамог 
над “Лілем” і “Баварыяй” Фэйсбук “вывяргаўся” салютам у бок 
БАТЭ, а пасля трох паразаў тыя ж самыя заўзятары пачалі за-
кідваць каманду брудам. Беларусы не ўмеюць радавацца сваім 
перамогам і не ўмеюць іх цаніць, у адрозненне, напрыклад, ад 
літоўцаў. Там абсалютна іншая сітуацыя: калі Літва перамагла ў 
чэмпіянаце Еўропы па баскетболе, уся нацыя выйшла на вулі-
цы, а калі перамогі няма, уся Літва смуткуе. Беларусам да гэта-
га яшчэ расці і расці.

АпыТАННЕ пРАВёў ЗміцЕР ЗЯЗюЛЯ

не дагрукаліСя
Галоўны трэнер БАТЭ Віктар Ганчарэнка пасля паразы 

ад «Ліля» (0:2) у бліц-інтэрв’ю “Прессболу” прызнаў па-
мылку трэнерскага штаба:

– Калі шукаць пазітыў, то мы ўсё ж такі выйшлі ў плэй-оф Лігі 
Еўропы. Гэта таксама якое-ніякое дасягненне. Каманда зараз 
засмучаная. Увесь рух, запал, самааддача прыйшліся на пер-
шыя два матчы турніру. Гэта памылкі трэнерскага штаба. Не 
змаглі дагрукацца да каманды.

– Будзеце хварэць за «Валенсію» ў матчы з «Баварыяй»?
– Цяжка сказаць — за каго. Абодва супернікі — гранды, з 

якімі калі і рэальна, то вельмі цяжка змагацца.

 дАРэчы

што знаЧыЦЬ Батэ  
длЯ Беларусі?

“БАТЭ” стаў большы чым футбол
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Падагульнім. Па-першае, 
выглядае, што Лукашэнка 
пабойваецца Зайцава, таму 
апошняга звальнялі ў экстран-
ным рэжыме, ды яшчэ і пакіда-

ючы надзею на вяртанне, а ця-
пер абяцаюць іншую пасаду.

Па-другое, сілавым струк-
турам пагражае скарачэн-
не. 15 лістапада Лукашэнка 
праводзіў нараду па рэфар-
маванні органаў унутраных 
спраў, і сярод пастаўленых 

задач — памяншэнне коль-
касці супрацоўнікаў. Праз 
пару дзён той самы матыў 
гучаў ужо ў КДБ.

І па-трэцяе. Тыдзень назад 
“Тут і цяпер” адзначала, што 
“атмасфера ў Беларусі ўсё 
больш набліжаецца да выбу-

ховай...”. Заявы Лукашэнкі пра 
“процьму ворагаў”, якія спяць 
і бачаць, як парэзаць Бела-
русь на кавалкі, яшчэ больш 
напружваюць абстаноўку. І 
ўжо не здзіўляе, што слесара 
“Нафтана” арыштоўваюць па 
абвінавачанні ў “здрадзе Рад-
зіме”. Гэта прывітанне 2012 
году з 1937-га, які падаецца не 
такім ужо і далёкім.

ВАЛЯНціН Сыч

Прывітанне з 1937 года
Заканчэнне. Пачатак  на  
стар. 1

З 17 лістапада ў беларусі 
пачала дзейнічаць паста-
нова праўлення нацбанка 
№ 577 "аб прадастаўлен-
ні крэдытаў у замежнай 
валюце". 

Згодна з дакументам, "крэ-
дыты ў замежнай валюце 
прадастаўляюцца ў безна-
яўным парадку шляхам пе-
ралічэння банкам замежнай 
валюты ў аплату разліковых 
дакументаў, прадастаўленых 
крэдытаатрымальнікам, на 
рахункі нерэзідэнтаў Рэспу-
блікі Беларусь, а таксама рэзі-
дэнтаў Рэспублікі Беларусь у 
выпадках, прадугледжаных 
заканадаўствам". 

Асноўнымі разліковы-
мі дакументамі з'яўляюцца: 
аплатныя даручэнні, аплат-
ныя патрабаванні-даручэнні, 
разліковыя чэкі, акрэдытывы. 
Карацей, практычна ўсе "пла-
цёжкі" пры разліку за тавар ці 
паслугі.

банкам ПатрЭбна 
валюта

На думку эканаміста Ле-
аніда Заікі, Нацбанку нічога 
не застаецца, як "закрыць у 
безнал" такія крэдытныя лініі, 
каб пазбегнуць гульні на ва-
лютных курсах. "Нават самаму 
непадрыхтаванаму чалавеку 
зразумела, што можна ўзяць 
крэдыт у валюце пад 5% гада-
вых, перавесці яго ў белару-
скія рублі і пакласці ўжо пад 
35%, а то і 47% гадавых (такімі 
былі рублёвыя стаўкі ўкладаў 
зусім нядаўна). І жыць пры 
гэтым прыпяваючы", — кажа 
Заіка.

Паводле яго слоў, дэпазіт-
ныя стаўкі на рынку сёння 
вельмі высокія. "У наступным 
годзе беларускія банкі па 
гэтых укладах павінны вы-
плаціць каля пяці мільярдаў 
долараў. Натуральна, валюту 
трэба берагчы. Гэтым таксама 
выклікана такое рашэнне", — 
кажа Заіка.

біЗнеС не ПацярПіць
Што ж да буйнога бізнесу, 

то, на думку Заікі, ён не надта 
пацярпіць ад таго, што валюта 
пераведзена ў безнаяўны сег-
мент. "Па-першае, сапраўдны 
бізнес крэдыты браць не буд-
зе. Па-другое, якія сёння ёсць 
праблемы ў адзінай мытнай 
прасторы? Захацеў валюту — 
сеў, паехаў у тую ж Расію, па-
мяняў", — лічыць Заіка.

"Калі хочацца валюты — 
вырабляй канкурэнтаздоль-
ную прадукцыю і экспартуй 
яе. Зарабляй грошы ў Расіі, 
Еўропе, і нічога дрэннага не 
будзе. А "чаўночны" бізнес, 
гэтую дурную форму карабей-
ніцтва, пара спыняць — яна 
павінна вымерці", — лічыць 
Заіка.

"Такі бізнес не мае перспек-
тыў. Гэта прымітыў, учарашні 
дзень. Купіў майку ў Літве за 
долар, а тут прадаў за восем 
— такі бізнес не трэба і апека-
ваць", — лічыць Заіка. 

ПрадПрымальнікі не 
СуПраць

Лідар Рэспубліканскага 
грамадскага аб'яднання прад-
прымальнікаў "Перспектыва" 
Анатоль Шумчанка кажа: што 
наяўная валюта, што безна-
яўная — прадпрымальнікам 

"па барабане". "Цяпер любы 
прадпрымальнік, які атрымае 
валютны крэдыт, зможа про-
ста яго "абнаявіць". Большас-
ць прадпрымальнікаў маюць 
такія магчымасці, і гэта для 
дробнага бізнесу не перашко-
да", — кажа Шумчанка.

Паводле яго слоў, прабле-
ма тут не ў тым, безнаяўныя ці 
наяўныя валютныя крэдыты ў 
Беларусі будуць выдавацца, а 
ў працэнтных стаўках па гэтых 
крэдытах. "Мы 90% тавараў 
імпартуем, таму валюта нам па-
трэбна. Але пытанне ў разум-
насці крэдытавання. Нядаўна 
мы праводзілі апытанне прад-
прымальнікаў (яно неўзабаве 
будзе прадстаўлена і шырокай 
грамадскасці). Высветлілася, 
што ў асноўным прадпрымаль-
нікі для развіцця свайго бізне-
су займаюць валюту ў сваякоў і 
сяброў, і таксама з працэнтамі. 
У сяброў-сваякоў "стаўкі" па 
крэдытах ніжэйшыя, чым у бан-
ках", — кажа Шумчанка. 

Працэнты — толькі гэта па-
куль што перашкаджае прад-
прымальнікам паспяхова ка-
рыстацца крэдытнымі лініямі 
дзяржавы.

барацьба За тЭрміны
Між тым такое рашэнне 

Нацбанка можа быць выкліка-

на яшчэ адным фактарам. Не 
далей як 2 лістапада прэзідэнт 
выказаў відавочную незадаво-
ленасць зніжэннем валютнай 
выручкі. "Вы можаце наогул 
нічога не прадаваць, але гро-
шы вязіце ў краіну", — заявіў 
Лукашэнка, звяртаючыся да 
экспарцёраў. Скарачэнне 
прытоку валюты ўлады тлума-
чаць той акалічнасцю, што ра-
ней былі павялічаны тэрміны 
вяртання валютнай выручкі. 

У цяперашні час у Беларусі 
тэрміны правядзення знеш-
негандлёвых аперацый уста-
ноўлены наступныя: 90 калян-
дарных дзён па экспарце і 60 
каляндарных дзён па імпарце. 
Парушэнне гэтых тэрмінаў 
пагражае прадпрыемствам 
сур'ёзным штрафам. Праўда, 
Нацбанку і ўраду прада-
стаўлена права ўстанаўліваць 
і іншыя тэрміны завяршэння 
знешнегандлёвых аперацый. 

Таму, напрыклад, вытвор-
цам тэхнічнай прадукцыі 
(сюды адносяцца прадстаўнікі 
беларускага машынабудаван-
ня) дадзена права на куды 
больш працяглы тэрмін завяр-
шэння знешнегандлёвых апе-
рацый — ад паўгода да двух 
гадоў. 

Відавочна, што сёння, у ста-
новішчы вострай патрэбы ў 
валюце (узгадайма пра 5 млрд 
долараў, пра якія казаў Заіка), 
банкам трэба ведаць, куды і 
на колькі "знікне" іх крэдыт. 
Увядзеннем "безнала" на крэ-
дытным рынку Нацбанк можа 
кантраляваць, колькі куды 
валюты сышло, і колькі яе вяр-
нулася.

Вось толькі наколькі гэта 
дапаможа нашай эканоміцы?

СЯРГЕй Коўш

наЯўнай скв  
ў дзЯржавы не хаПае?
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чым больш дэмакратыі, 
тым мацнейшая папу-
лярнасць прэзідэнтаў.  
Па меншай меры, гэта 
відавочна ў адносінах да 
лідэраў суседніх украіны, 
расіі, літвы, Польшчы і 
латвіі.

цяЖар аўтарытарыЗму
БЕЛАРУСь

Як вядома, адпаведна све-
жым даследванням НІСЭПД 
(Вільнюс), у параўнанні з чэр-
венем рэйтынг Аляксандра 
Лукашэнкі вырас з 29,7% да 
31,6%, гэта значыць у межах 
памылкі выбаркі ў 3% (у са-
кавіку ён складаў 34,5%). Самі 
сацыёлагі кажуць, што дэ-фак-
та гэта не з'яўляецца ростам.

УКРАіНА
Пра рэйтынг Лукашэнкі 

ўжо сказана. Аднак у больш 
кепскай сітуацыі аказаўся яго 
калега з Поўдня. 23 жніўня 
Цэнтр Разумкова, адна з са-
мых аўтарытэтных даследчых 
арганізацый Украіны, канс-
татаваў: рэйтынг украінскага 
прэзідэнта Віктара Януковіча 
зваліўся "ніжэй за плінтус". 
Януковіча цалкам падтрымлі-
ваюць толькі 12,6% украінцаў, 
а ў траўні 2010 года іх было 
амаль 40%. Цалкам не пад-
трымліваюць Віктара Януко-
віча 47% жыхароў Украіны. У 
маі 2010 года гэты паказчык 
складаў толькі 23%.

Прычым, самае дзіўнае, 
рэйтынг Януковіча аказаўся 
ўдвая ніжэйшым за рэйтынг 
яго "Партыі рэгіёнаў", якая на-
брала 25% папулярнасці.

Януковіч, даведаўшыся аб 

гэтых лічбах, быў настолькі ша-
кіраваны, што нават выступіў 
з адмысловай заявай, павод-
ле якой большасць украін-
цаў яшчэ проста не паспела 
адчуць паляпшэнне жыцця ў 
краіне. Па даных Януковіча, за 
апошні год зарплаты ва Украі-
не выраслі на 15% пры "пра-
ктычна нулявой інфляцыі". 
"Але большасць украінцаў гэ-
тага не адчулі. Чаму? Таму што 
паляпшэнні пакуль што непра-
цяглыя па часе. Мы ўсяго год 
пражылі. Гэта значыць трэба, 
каб сацыяльныя ініцыятывы 
выходзілі на ўзровень дзяр-
жаўнай палітыкі", — заявіў 
спадар Януковіч.

РАСіЯ
Не лепшая сітуацыя і ў інша-

га аўтарытарнага прэзідэнта 
— Уладзіміра Пуціна. Яго вы-
бары адбыліся 4 сакавіка 2012 
года. Пуцін у выніку набраў 
71,31% галасоў расіян. Аднак 

крыху больш чым за паўгода 
сітуацыя змянілася не тое каб 
кардынальна, але істотна.

Усерасійскі цэнтр вывучэн-
ня грамадскай думкі (УЦВГД) 
11 кастрычніка прадаставіў 
даныя, паводле якіх колькас-
ць грамадзян, на якіх прэзі-
дэнт РФ Уладзімір Пуцін аказ-
вае спрыяльнае ўражанне, 
скарацілася да 59 адсоткаў.

Пры гэтым павялічылася 
колькасць тых, хто дае асобе 
прэзідэнта негатыўную ацэн-
ку: такое меркаванне склала-
ся ў 22 адсоткаў рэспандэнтаў.

Старшы навуковы супра-
цоўнік Інстытута сацыялогіі 
РАН Лявонцій Бызаў заявіў, 
што менавіта спробай узмац-
ніць падтрымку з боку кансер-
ватыўнай большасці тлума-
чацца апошнія гучныя акцыі з 
удзелам прэзідэнта, у тым ліку 
знакаміты "палёт са сцерхамі".

 

Перавагі дЭмакратыі
ЛіТВА

Апытанне, праведзенае 
літоўскім прадпрыемствам 
вывучэння грамадскай думкі і 
рынку Spinter tyrimai 13-20 са-
кавіка, паказала, што за прэзі-
дэнта Літвы Далю Грыбаўскай-
тэ свае галасы аддалі б 52,2% 
рэспандэнтаў.

Між тым аналітыкі ад-
значаюць, што ў Літвы ёсць 
сур'ёзныя праблемы. Крызіс 
моцна ўдарыў па гэтай пры-
балтыйскай рэспубліцы. Ра-
боты амаль няма, моладзь 
патокам з'язджае на Захад у 
пошуках лепшага жыцця.

Аднак масавыя пратэсты ў 
цэнтры Вільні накшталт тых, 
што тры гады назад падштур-
хнулі Далю Грыбаўскайтэ ба-
лаціравацца ў прэзідэнты, не 
паўтараліся. Сама яна з пер-

шых дзён прэзідэнцтва пака-
зала сябе "ашчаднай гаспады-
няй" — урэзала сабе зарплату 
ў тры разы і не стала ладзіць 
дарагі "еўрарамонт" у прэзі-
дэнцкай рэзідэнцыі.

поЛьшчА
6 жніўня 2012 года 

споўнілася два гады прэзідэн-
цтва ў Польшчы Браніслава 
Камароўскага. Рэйтынг яго 
папулярнасці стабільна вага-
ецца каля 70%.

Камароўскі застаецца 
вельмі папулярнай фігурай у 
апытаннях грамадскай дум-
кі. Ён нязменна падаецца як 
самы папулярны дзяржаўны 
дзеяч Польшчы, нягледзячы 
на падпісанне некаторых 
спрэчных законапраектаў, у 
тым ліку аб павышэнні пен-
сіённага ўзросту да 67 гадоў 
як для мужчын, так і для жан-
чын. Непапулярныя рэформы 
ў 2011 годзе абрынулі рэй-
тынг партыі "Грамадзянская 
платформа" і рэйтынг урада, 
але не прэзідэнта.

ЛАТВіЯ
Рэйтынг прэзідэнта Латвіі 

Андрыса Берзіньша крыху 
панізіўся, аб чым сведчаць 
вынікі апытання, праведзе-
нага цэнтрам сацыялагічных 
даследаванняў Latvijas fakti ў 
верасні 2012 года. Але знізіў-
ся ён усяго на 4,2%, і складае 
55%.

У той жа час у верасні вы-
рас рэйтынг прэм'ера Латвіі 
Валдзіса Дамброўскіса. Рабо-
ту прэм'ера станоўча ацанілі 

Меншы  рэйтынг  толЬкі  
ў  ЯнуковіЧа

Назва краіны Прэзідэнт Рэйтынг
Беларусь Аляксандр Лукашэнка 31,6%

Украіна Віктар Януковіч 12,6%

Расія Уладзімір Пуцін 59%

Літва Даля  Грыбаўскайтэ 52,2%

Польшча Браніслаў Камароўскі 70%

Латвія Андрыс Берзіньш 55%

“і як толькі "шкварка" становіцца меншай, а 
"чарка" — няпоўнай, рэйтынг прэзідэнта падае. а ў 

дэмакратычных краінах няма сацыяльнага кантракта: 
там ніхто нічога не забірае, таму рэйтынгі залежаць 

ад зусім іншых пазіцый”.

Дэмакратычныя краіны-суседзі выйграюць ва многім
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48,3% апытаных — прыкладна 
на 5% больш, чым у жніўні.

"Парадоксы" жыцця
Атрымліваецца быццам бы 

відавочны нонсенс.
Усе аўтарытарныя прэзі-

дэнты выкарыстоўваюць пра-
паганду і агітацыю для таго, 
каб паказаць, "як у нас добра". 
Тым не менш рэйтынгі іх пада-
юць!

А вось дэмакратычныя 
прэзідэнты ва ўмовах крызісу 
прымаюць непапулярныя за-
коны, эканомяць на ўсім, і іх 
рэйтынгі растуць...

Сацыёлаг Аляксандр Са-
сноў падкрэслівае адну ціка-
вую дэталь: "Усе аўтарытар-
ныя рэжымы абяцаюць, што 
"жыць стане лепш, жыць стане 
весялей ". Яны абяцаюць, што 
нешта ДАДУЦЬ. У той час як у 
дэмакратычных краінах людзі 
не чакаюць, што ім прэзідэнт 
нешта дасць, а самі імкнуцца 
ЗАРАБІЦЬ. Таму ў выніку па-
гаршэння эканамічнай сіту-
ацыі рэйтынг аўтарытарных 
прэзідэнтаў зніжаецца, а ў дэ-
макратычных краінах ён можа 
і вырасці — калі людзі бачаць, 
што кіраўніцтва дае ім магчы-
масць зарабіць", — сцвярджае 
Сасноў.

"Гэта той самы славуты 
"сацыяльны кантракт" паміж 
дыктатурай і народам, пра які 
нам вушы прагудзелі. І ў Расіі, 
і ва Украіне, і ў Беларусі прэзі-
дэнт адбірае ў народа частку 
палітычных свабод у абмен 
на свой абавязак забяспе-
чыць іх дабрабыт. І як толькі 
"шкварка" становіцца мен-
шай, а "чарка" — няпоўнай, 
рэйтынг прэзідэнта падае. А ў 
дэмакратычных краінах няма 
сацыяльнага кантракта: там 
ніхто нічога не забірае, таму 
рэйтынгі залежаць ад зусім 
іншых пазіцый", — лічыць Са-
сноў

"Там улада падкантрольная 
людзям: парламент, прэзідэнт, 
урад трымаюць справаздачу 
аб сваёй дзейнасці перад на-
родам. Яны проста вымушаны 
пераканаўча тлумачыць свае 
непапулярныя меры і рашэн-
ні. А калі чалавек ведае, што, 
як, чаму і навошта ўрад робіць 
у крызіснай сітуацыі, яму знач-
на лягчэй ацаніць карыснасць 
гэтых крокаў. І гэта аўтаматыч-
на аслабляе незадавальнен-
не", — сказаў Сасноў.

Так што чым больш дэма-
кратыі, тым вышэйшыя рэй-
тынгі ў прэзідэнтаў.

СЯРГЕй Коўш

яшчэ не паспеўшы ачуняць ад па-
вышэння адпускных цэн на алкаголь-
ную прадукцыю, народ атрымаў новы 
сюрпрыз: чарговыя змены ў Падатковы 
кодэкс прадугледжваюць павышэнне 
акцызаў на спірт і цыгарэты.

Аднак адмыслоўцы кажуць, што насельніцт-
ву панікаваць пакуль што не трэба.

Можа, увесці акцызы на жаночую касметы-
ку?

Эканаміст Леанід Заіка кажа, што акцыз — 
гэта падатак, які ўстанаўліваецца на тавары 
раскошы і тавары, шкодныя для здароўя. "У 
прынцыпе, гэта падатак для багатых слаёў на-
сельніцтва. Палітыка акцызаў актыўна ўжыва-
лася ў "новым курсе" прэзідэнта ЗША Франклі-
на Дэлана Рузвельта з 1933 года з мэтай выхаду 
з маштабнага эканамічнага крызісу ("Вялікай 
дэпрэсіі"), які ахапіў ЗША ў 1929—1939 гадах", 
— кажа Заіка.

Пры гэтым, паводле яго слоў, у адрозненне 
ад нас, амерыканцы пайшлі далей. "Яны ўвялі 
акцызы нават на жаночую касметыку — на пу-
дру. Пэўна, і нашым заканадаўцам трэба ўвесці 
нешта падобнае да гэтага", — жартуе Заіка.

ПавышЭнне на 20%
У сувязі з ростам акцызаў цэны вырастуць 

прыкладна на 20%, кажуць эксперты. У кошце 
пачкі цыгарэт акцыз займае каля 20%. Адпавед-
на, з улікам таго, што акцыз на цыгарэты нізкага 
коштавага сегмента падымецца на 109%, мож-
на чакаць павелічэння кошту пачка больш чым 
на 20%. У выпадку з цыгарэтамі сярэдняга кош-
тавага сегмента гаворка можа ісці аб павышэн-
ні цэн на 15%. Тытунёвыя вырабы з высокага 
сегмента падаражэюць прыкладна на 10%.

"Існуюць розныя варыянты. Першы: павелі-
чэнне акцызу цалкам пераносіцца на плечы 
спажыўца. Другі варыянт: часткова кампен-
суецца за кошт прыбытку прадпрыемстваў", 
— распавёў адзін з прадстаўнікоў тытунёвай 
галіны.

Але, хутчэй за ўсё, дадаў ён, "усе вытворцы 
тытунёвай прадукцыі будуць схіляцца да пер-
шага варыянту".

У кошту бутэлькі гарэлкі, па даных вытвор-
цаў, акцыз займае прыкладна 50%. Адпаведна, 
павышэнне акцызу на 34,5% можа прывесці да 
росту цэн на 20%. 

у выйгрышы — толькі дЗярЖава
Для беларускага бюджэту акцызы 

з'яўляюцца адной з асноўных крыніц яго напаў-
нення. Паводле ацэнак Мінфіна, у 2013 годзе 
амаль 9% даходаў бюджэту будзе сфармірава-
на за кошт ускосных падаткаў, што ўключаюцца 
ў адпускную цану прадукцыі.

У 2013 годзе Мінфін плануе атрымаць у кан-
салідаваны бюджэт за кошт акцызаў больш як 

164 трлн рублёў (у параўнанні з 2012 годам 
велічыня "акцызных" паступленняў у казну 
павінна вырасці на 45%). Істотны рост даходаў 
чакаецца за кошт таго, што ў будучым годзе вы-
растуць згаданыя вышэй акцызныя зборы.

Больш за ўсё акцызаў дзяржава плануе 
сабраць ад продажу гарэлкі. Чакаецца, што 
каля 5 трлн рублёў паступіць у казну за кошт 
гарэлачнага акцызу. Больш як 4,3 трлн рублёў, 
паводле ацэнак Мінфіна, прынясуць у бюджэт 
паступленні ад збору акцызаў на аўтамабіль-
нае паліва.

акцыЗы будуць Павышацца і далей
Зрэшты, перспектывы для насельніцтва, 

якое абкладаецца гэтым "ускосным падаткам 
на багатых", нярадасныя.

Сёння Беларусь стаіць перад неабходнасцю 
і ў далейшым павышаць акцыз на алкаголь для 
таго, каб "падагнаць" яго пад узровень сваіх 
партнёраў па Мытным саюзе. Міністр фінансаў 
Андрэй Харкавец, выступаючы на пасяджэнні 
Палаты прадстаўнікоў 21 чэрвеня, даў зра-
зумець, што павышаць стаўкі акцызаў усё ж да-
вядзецца, інакш будзе павялічвацца незаконны 
выпуск гэтай прадукцыі, яе "шэры" імпарт і гэ-
так далей.

Зрэшты, кіраўнік Мінфіна адзначыў, што 
краіны Мытнага саюза пры вызначэнні ставак 
акцызаў на алкаголь і тытунь будуць улічваць 
і пакупніцкую здольнасць насельніцтва сваіх 
дзяржаў.

Казахстан, напрыклад, мае намер расцяг-
нуць павышэнне акцызаў на 7 гадоў. А Леанід 
Заіка кажа, што такое выраўноўванне ставак 
можна рабіць бясконца доўга. "Гэта можна 
рабіць бясконца — і сто гадоў выраўноўваць 
акцызы і падаткі. Я наогул не думаю, што гэта 
важна. Кожная краіна можа мець свае акцызы 
і свае падаткі нават у адзінай мытнай прасто-
ры. Калі нехта думае, што піва" Балтыка" ў нас 
павінна каштаваць столькі ж, колькі "Аліварыя", 
то давайце тады ўжо выраўноўваць цэны на 
ўсю прадукцыю", — кажа Заіка.

А калі выраўноўваць цэны на ўсю прадук-
цыю, то "давайце ўжо выраўноўваць і зарплату, 
якая ў Расіі — 1000 долараў, а ў нас і да 500 не 
дацягвае", — прапаноўвае Заіка.

Толькі ўніфікаваць заробак у рамках Мытна-
га саюза чамусьці пакуль што ніхто не спяша-
ецца.

СЯРГЕй Коўш

даражэюЦЬ алкаголЬ 
і Цыгарэты

Дарагой становіцца не толькі электронная 
цыгарэта
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Натхніўшыся кадравымі 
перастаноўкамі, “Тут і ця-
пер” узгадвае, кіраўнікоў якіх 
міністэрстваў і ведамстваў у 
незалежнай Беларусі “пера-
трахвалі” часцей за іншых.

Прыкладам, як падлічылі 
калегі з “Еўрарадыё”, старшы-
няў КДБ за час знаходжання 
ва ўладзе цяперашняга бе-
ларускага лідара змянілася 
ажно 7! Прычым затрымацца 
ў высокім крэсле больш за 5 
год не ўдалося ніводнаму з іх. 
Але гэта, адзначым, яшчэ не 
рэкордная лічба.

дарЭчы
Беларусь – абсалютны 

лідар сярод краін-суседак па 
колькасці міністэрстваў. Іх 
у нашай краіне функцыянуе 
ажно 24, і яшчэ плануецца 
стварыць неўзабаве Міністэр-
ства прамысловай палітыкі – 
відаць, дзеля прыгожай лічбы.

У Чэхіі і Швецыі, падобных 
да Беларусі па колькасці на-
сельніцтва і геаграфічным ста-
новішчы, функцыянуюць 14 і 
12 міністэрстваў адпаведна; у 
Расіі – 18, ва Украіне – 16.

Зразумела, пералічва-
ць кіраўнікоў двух тузінаў 
міністэрстваў мы не будзем. 
Спынімся толькі на своеаса-
блівых лідарах.

культурныя людЗі
Цяпер ужо былы міністр 

культуры Павел Латушка пра-
трымаўся на пасадзе без меся-
ца 3,5 года і, заўважым, за гэты 
час паспеў зрабіць больш, 
чым некаторыя “доўгатэрмі-
новыя” папярэднікі. Першым 
жа ў шэрагу адказных за куль-
туру быў пісьменнік Анатоль 
Бутэвіч, адметны сярод іншых 
міністраў тым, што ўзначаль-
ваў два беларускія ведамствы: 

спачатку міністэрства інфар-
мацыі (1992–1994), потым – 
культуры і друку (1994–1996). 
У 1996 годзе міністэрскае 
крэсла заняў Аляксадр Са-
сноўскі, кіраўніцкі вопыт яко-
га да таго часу абмяжоўваўся 
пасадамі дырэктара ПТВ і 
намесніка старшыні Мінгар-
выканкама. У 2000 яго знялі з 
фармулёўкай “за нездавальня-
ючае кіраўніцтва і сур’ёзныя 
ўпушчэнні ў арганізацыі пра-
цы”, а на амбразуру “кінулі” за-
гартаванага чыноўніцкімі апа-
ратамі бібліятэкара Леаніда 
Гуляку. З 2005 года “галоўным 
па культуры” ў Беларусі быў 
Уладзімір Мацвяйчук, працоў-
ная біяграфія якога таксама 
ўражвае пільных назіраль-
нікаў: лектар райкама КПБ, 
намеснік старшыні райвы-
канкама, кіраўнік ПТВ хімікаў, 
дырэктар па ідэалогіі “Полацк-
Шкловалакна”, старшыня 
Белтэлерадыёкампаніі, 
міністр культуры, па-
мочнік прэзідэнта, а 
на дадзены моманты – га-
наровы пенсіянер…

Спадкаемцам Латушкі, як 
сцвярджаюць у кулуарах, ста-
не альбо цяперашні кіраўнік 
Белтэлерадыёкампаніі Ге-
надзь Давыдзька, альбо 
рэктар Універсітэта куль-
туры і мастацтваў Барыс 
Святлоў. І гэта будзе 
ўжо шосты міністр 
культуры за 
апошнія 18 год.

мініСтры як 
Пальчаткі

В е д а м с т -
ва, у якім кіраўнікі 
мяняюцца часцей, 
чым народ паспявае 
цвёрда вывучыць 
іх прозвішчы, 

– міністэрства спорту і ту-
рызму Беларусі. Даўжэй за 
іншых на пасадзе праца-
ваў першы міністр спорту 
і прэзідэнт НАК Беларусі 
Уладзімір Рыжанкоў (1991–
1996). Пасля яго заўчаснай 
смерці новы кіраўнік спар-
тыўнай галіны, Уладзімір 
Макейчык, быў прызначаны 
толькі праз год і пратрымаў-
ся ўсяго год, як і наступны 
– Мікалай Ананьеў (1998–
1999). Потым міністры мяня-
ліся як пальчаткі: то ў залеж-
насці ад вынікаў чарговых 
Алімпійскіх гульняў і чэмпія-
натаў свету, то ў выніку ўну-
траных каляспартыўных ін-
трыг. Яўгена Ворсіна (1999) 
замяніў Юры Сівакоў (2003), 
а таго – Аляксандр Грыгараў 
(2005), які ў сваю чаргу са-
ступіў крэсла Алегу Качану 
(2009). Нарэшце, сёлета 31 
кастрычніка “галоўным па 
талерачках” быў прызнача-
ны генерал-маёр унутранай 
службы Аляксандр Шамко – 
на дадзены момант восьмы 
міністр спорту Беларусі. Яго 
памочнікам, адзначым, стаў 
Максім Рыжанкоў – сын пер-
шага беларускага міністра 
спорту Уладзіміра Рыжанко-
ва. Атрымалася своеасаблі-

вае колца – шкада, не алім-
пійскае.

двойчы ў адну раку
Нямала ў гісторыі суверэн-

най Беларусі змянілася і 
“сілавікоў”. У прыватнасці, 
міністраў абароны было 6 
(альбо 5, калі ўлічваць, што Ле-
анід Мальцаў вярнуўся на па-
саду, з якой са скандалам быў 
зняты ў першы раз, і адпраца-
ваў на ёй у суме 9 год).

Столькі ж кіраўнікоў – 6 
– змянілася і ў Міністэрстве 
ўнутраных спраў, калі пачы-
наць адлік ад першага прэзі-
дэнцкага тэрміну; з моманту 
ж абвяшчэння незалежнасці 
на пасадзе кіраўніка МУС па-
бывалі 8 чалавек – ад перша-
праходца Уладзіміра Ягорава 
да цяперашняга міністра Ігара 
Шуневіча.

Праца Жаночага роду
Пералічваючы кіраўнікоў 

24 беларускіх міністэрстваў, 
нельга не заўважыць, што 
жанчына сярод іх усяго адна 
– Міністр працы і сацыяльнай 
абароны Мар’яна Шчоткіна. 
І тое толькі таму, як кпяць 
у кулуарах, што слова “пра-
ца” – жаночага роду. Таксама 
кіраўніцкія крэслы займалі ў 
свой час жанчыны ў Міністэр-
стве аховы здароўя – Інэса 
Драбышэўская (1994–1997) і 

Людміла Пастаялка (2000–
2006).

І ўсё адно гэта ад-
зінкавыя прыклады. 
У той час як у Японіі 
адзначаецца нават 

асобны Дзень жан-
чын-міністраў.

Самыя хуткія і 
Самая Стабільная

Адносная цыклічнас-
ць назіраецца ў айчынным 
Міністэрстве адукацыі, 
кіраўнікі якога працуюць па 
чарзе то 2, то 7 гадоў: Віктар 
Гайсёнак (1992), Васіль Стра-
жаў (1994), Пётр Брыгадзін 
(2001), Аляксандр Радзь-
коў (2003). Калі наша версія 
правільная, то Сяргею Мас-

Якіх Міністраў у Беларусі  
МЯнЯюЦЬ ЧасЦей за іншых
на мінулым тыдні адбылася чарговая гучная ратацыя 
чыноўніцкіх кадраў. “нядрэннага міністра” культуры 
Паўла латушку перасадзілі ў крэсла пасла беларусі 
ў Францыі, старшыня Следчага камітэта валерый 
вакульчык быў прызначаны кіраўніком кдб, а вызва-
ленае былым начальнікам месца заняў яго намеснік 
валянцін шаеў. 

Пасля громкіх 
скандалаў на 

мінулай Алім-
піядзе прыспеў 

час заводзіць 
міністра па 

допінгу
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кевічу, прызначанаму на паса-
ду ў 2010 годзе, варта засцера-
гацца за сваё крэсла.

Як паказаў экскурс у гі-
сторыю, адназначным ліда-
рам ратацыйнага рэйтынгу 
з’яўляецца Міністэрства сель-
скай гаспадаркі і харчавання. 
Ім кіравалі ажно 12 (!) чалавек, 
улічваючы камбэк міністра 
Міхаіла Русага (2001–2003 
і 2010–2012) і “хуткасных” 
міністраў Вадзіма Папова 
(прабыў на пасадзе 4 месяцы 
ў 2000) і Зянона Ломаця (паў-
года ў 2003).

Лавіруючы паміж міністра-
мі замежных спраў (якіх з 1990 
года змянілася 7 чалавек) і 
аховы здароўя (6 чалавек), 
кіраўнікоў Міністэрства па 
надзвычайных сітуацыях (4) і 
ўсё яшчэ існуючага Міністэр-
ства жыллёва-камунальнай 
гаспадаркі (4), узгадваючы 
добрым ціхім словам стар-
шыняў Белтэлерадыёкампаніі 
(7 чалавек), пералічваючы 
прэм’ер-міністраў (7 чала-
век), мы спрабавалі знайсці 
ў высокіх кабінетах доўгажы-
хароў. А гэта было няпроста. 
Здавалася б, нашто ўжо гро-
шы любяць стабільнасць, але 
нават у Нацыянальным банку 
РБ з моманту яго стварэння 
змянілася 4 кіраўнікі, прычым 
найдаўжэй – амаль 13 год – на 
пасадзе працаваў Пётр Пра-
каповіч…

І ўсё ж такі чалавек знай-
шоўся, і ў дадатковых прад-
стаўленнях ён патрэбы не мае: 
вось ужо дзясяты год выкон-
вае свае функцыі заслужаны 
юрыст РБ старшыня Цэнтрвы-
баркама Лідзія Ярмошына, 
змяніўшы на пасадзе ў 1996 
годзе Віктара Ганчара – не-
пахісна і нязменна. А значыць, 
перажываць за поўную бе-
ларускую стабільнасць няма 
чаго. Ці?..

ВіКТоРыЯ пРАКАпоВіч

у паваеннае дзесяці-
годдзе каля траціны 
жыхароў баранавіцкай 
вобласці былі прыму-
сова высланы на працу 
за межы роднага краю. 
Сенсацыйнымі вынікамі 
даследавання гісторык 
аляксандр татаранка 
падзяліўся з карэспан-
дэнтам "тут і цяпер".

Больш за дзесяцігоддзе 
падпалкоўнік запасу вывучае 
злачынствы Саветаў у Заход-
няй Беларусі. У новым дасле-
даванні, грунтаваным на да-
ных раней закрытых архіваў, 
ён прыйшоў да шакіруючых 
высноў.

таямніцы рЭгіяналь-
ных архіваў

Шэсць год назад малым 
накладам у Расіі выйшла 
800-старонкавая кніга Аляк-
сандра Татаранкі «Недозво-
ленная память: Западная Бе-
ларусь в документах и фактах, 
1921—1954» (Санкт-Пецяр-
бург, 2006), якая перавярнула 
ўяўленне пра маштабы савец-
кіх злачынстваў на далучаных 
"усходніх крэсах".

Цягам апошніх гадоў бара-
навіцкі даследчык не вылазіць 
з рэгіянальных архіваў, многія 
дакументы ў якіх захоўвалі-
ся некранутымі больш за 60 
год. У прыватнасці, ён выву-
чае прымусовую мабілізацыю 
рабсілы ў Заходняй Беларусі 
пасля заканчэння Другой сус-
ветнай вайны.

Нагадаем, што з вясны 1921 
па верасень 1939 Заходняя Бе-
ларусь знаходзілася ў складзе 
Польшчы. Дзякуючы гэтаму, 
яе жыхары не спазналі раз-
буральную калектывізацыю 
і сталінскія рэпрэсіі. Аднак 
пасля перамогі над Гітлерам 
Масква звыштэмпамі пачала 
"навёрстывать упущенное".

Пра бальшавіцкі крымі-
нал адразу пасля уз'яднання 
Заходняй Беларусі і БССР, 
яшчэ да вайны, мы распавя-
далі ў папярэдніх артыкулах. 

У "Недозволенной памяти" 
Татаранка сведчыць, што з 
1944 па 1949 год больш за 20 
тысяч жыхароў адной толькі 
Баранавіцкай вобласці (як ад-
міністратыўная адзінка існа-
вала з 1939 па 1954 год) па-
поўнілі савецкія канцлагеры. 
За калючы дрот аднаго такога 
лагера ў Наваградку з 1944 
па 1947 загналі больш за 30 
тысяч "здраднікаў радзімы". 
Аўтар таксама прыйшоў да 
высновы, што разгорнутая ў 
Заходняй Беларусі пасля сы-
ходу фашыстаў мабілізацыя ў 
Чырвоную армію была прыха-
ванай формай рэпрэсій супра-
ць "сумнеўнага" мясцовага на-
сельніцтва. Вынікам, больш за 
20 тысяч мабілізаваных у Чыр-
воную армію з Баранавіцкай 
вобласці загінулі на франтах.

На гэтым, аднак, зачыстка 
"нядобранадзейнай" Заход-
няй Беларусі не скончылася.

гвалтоўна-
"дабравольная"  
мабіліЗацыя

Пазбаўляючыся ад непажа-
даных элементаў, летам 1944 
Саветы пачынаюць вывозіць 
беларусаў-"заходнікаў" на 
ўсесаюзныя будоўлі. Той факт, 
што рэспубліка сама мела во-
струю патрэбу ў працоўнай 
сіле, нікога асабліва не хваля-
ваў.

Для ажыццяўлення мабілі-
зацыі пры аблвыканкамах 
былі створаны адмысловыя 
бюро, канторы, аддзелы па 
наборы працоўнай сілы. Дапа-
магалі ім аддзелы перанасель-
ніцтва і рэпатрыяцыі аблвы-
канкамаў ды іншыя структуры.

"Агляд архіўных спраў па-
казвае, што дэпартацыя мела 
як унутраны, гэтак і знешні 
характар: людзей вывозілі на 
работы ў вобласці, па рэспу-
бліцы і за межы", — распавя-
дае Аляксандр Татаранка.

З нязгоднымі выязджаць на 
працу ў іншыя рэгіёны савец-
кая ўлада пагатоў не стала цы-
рымоніцца. Паводле рашэння 
Баранавіцкага аблвыканкама 
№ 200 "Аб дадатковых мера-
прыемствах па мабілізацыі 
рабочай сілы для чорнай 

металургіі ў сувязі са зменай 
тэрміну мабілізацыі" у снежні 
1944, "на ўсіх грамадзян, якія 
злосна ўхіляюцца ад мабіліза-
цыі, неадкладна перадаць ма-
тэрыялы для прыцягнення да 
судовай адказнасці". Гэтаж са-
мае пагражала і "асобам, якія 
хаваюць дэзерціраў". Бюро па 
мабілізацыі працоўнай сілы 
мусілі за суткі выяўляць дэзер-
ціраў ды перадаваць матэры-
ялы на іх пракурору вобласці.

П'яныя агітатары
"Азнаямленне з архіўнымі 

дакументамі дазваляе сцвяр-
джаць, што заходнія беларусы 
ўсяляк супраціўляліся гвал-
тоўнаму вывазу, напрыклад, 
у Карэлію, — распавядае 
Аляксандр Татаранка. — Так, 
з рашэння Баранавіцкага абл-
выканкама № 779 ад 25 ка-
стрычніка 1948 г. бачна, што 
заданні ўрада па наборы ра-
бочых для прамысловасці і бу-
доўляў СССР не выконваліся. 
План 1 квартала 1948 года вы-
кананы на 65%, 2 квартала — 
на 66%, а 3 квартала — толькі 
на 51%".

Цэнтральная ўлада заклю-
чае, што такое становішча 
— вынік слабай арганізацыі 
масава-тлумачальнай работы 
сярод насельніцтва. Няглед-
зячы на тое, што начальнікаў 
раёнаў абавязалі ўзяць пад 
асабісты кантроль працу па 
"адборы і перасяленні сем'яў" 
ды ўсталявалі жорсткі тэрмін 
(1 сакавіка 1950), справа сла-
ба рухалася з месца. Як вынік, 
план перасялення на 1950 год 
Баранавіцкая вобласць выка-
нала ўсяго на 54%.

На той момант у вобласці 
шчыравалі 266 сельскіх і 16 
раённых арганізатараў мабілі-
зацыі. Аднак для апрацоўкі 
вяскоўцаў адзін за адным вы-
саджваліся дэсанты партый-
ных і савецкіх работнікаў, ума-
цаваныя брыгадамі артыстаў. 
Адзін з такіх дэсантаў скла-
даўся з васьмі прадстаўнікоў 
міністэрства лясной прамы-
словасці Карэла-Фінскай ССР 
на чале з упаўнаважаным ура-
да Воранавым.

Як “МаБілізавалі”  
заходнюю БеларусЬ
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Татаранка знайшоў звесткі, што адна 
з такіх прапагандовых брыгад наведвала 
Старынскі сельсавет Стаўбцоўскага раёна 
ажно тройчы. Прычым, паводле рашэння 
Баранавіцкага аблвыканкама № 620 ад 6 
жніўня 1949 года, вяскоўцаў тройчы зага-
нялі ў клуб і кожны раз збіралі з іх грошы 
за прагляд спектакляў.

Часта гастралёры і агітатары 
з'яўляліся перад людзьмі ў непрыстой-
ным стане. Гэтак, у студзені 1945 ін-
структар 4-й часці Гарадзішчанскага РВК 
лейтэнант Пазон, напіўшыся да страты 
чалавечага аблічча, спрабаваў заехаць 
верхам на кані ў памяшканне школы ў 
вёсцы Моўчадзь, дзе яго шэсць гадзін 
чакалі людзі (з сакрэтнай справы № 26 
Баранавіцкага абласнога ваеннага камі-
сарыята).

Правал Планаў
Відавочна, што такая агітацыя не нада-

вала беларусам веры ў мабілізацыю. Па 
стане на 1 ліпеня 1953, з Баранавіцкай во-
бласці выселена 378 сем'яў (31,5% ад за-
планаванага), а на 28 верасня план пера-
сялення наогул сарваны (у Мірскім раёне 
выкананы на 4%, у Быценьскім — на 14%, 
у Клецкім — на 16%, у Наваградскім — на 
17%, у Навамышскім — на 28%, у Ляхавіц-
кім — на 34%, у Нясвіжскім — на 36%, у 
Гарадзішчанскім — на 37%, у Слонімскім 
— на 41%).

"Бачачы нежаданне беларусаў валіць 
лес на чужыне, савецкая ўлада пачынае 
дзейнічаць больш жорстка, — кажа Аляк-
сандр Татаранка. — Дублюючы цыркуляр 
Масквы, Мінск запатрабаваў вывазу ўжо 
не проста адзіночных рабочых і сем'яў, а 
цэлых населеных пунктаў. Арганізатараў 
набору надзялілі надзвычайнымі паўна-

моцтвамі, паабяцаўшы ўзнагародзіць "па-
царску".

Тады ж старшыня Баранавіцкага абл-
выканкама В.Ледзенеў заклікаў актыўна 
ўжываць супраць нязгодных артыкул 94 
КК БССР – "уклонение от трудгужповин-
ности и невыполнение обязательного 
задания по лесозаготовкам".

Тым часам сельсаветы, імкнучыся вы-
канаць план, пачалі ўносіць у спісы "на 
вываз" усіх запар. Гэтак, у Наваградскім, 
Нясвіжскім, Клецкім, Быценьскім раёнах 
меліся факты, калі да выезду прадстаўля-
лі няздольныя да фізічнай працы сем'і: 
старых, інвалідаў без ног і рук...

Страшныя лічбы
Згодна з хрэстаматыйнымі данымі, з 

1947 па 1953 год у выніку рэпрэсіўнай 
палітыкі Крамля БССР страціла 90 тысяч 
чалавек.

Паводле падлікаў Аляксандра Тата-
ранкі, па няпоўных даных, з адной толькі 
Баранавіцкай вобласці ў паваеннае дзе-
сяцігоддзе было вывезена больш за 50 
тысяч працоўных. У гэты лік не ўваходзя-
ць знойдзеныя ім звесткі на 836 дэпарта-
ваных сем'яў.

"Сярэдні арыфметычны разлік дазва-
ляе казаць пра тое, што з Баранавіцкай во-
бласці было вывезена больш за 150 тысяч 
чалавек. Гэта без Карэліі і, натуральна, без 
унутранага вывазу. Ён, як вядома, апошні 
меў сваю спецыфіку: прадпрыемствы і 
вайсковыя часці, куды прыпісвалі працоў-
ных, у большасці падпарадкоўваліся НКА 
і НКУС. Яны, у сваю чаргу, здаўшы аб'ект і 
згарнуўшы работы, пераязджалі да новага 
месца, — кажа баранавіцкі даследчык. — 
У Карэлію вывезлі 2441 сям'і (каля 5 тысяч 
чалавек) і больш за 25 тысяч працоўных".

Па "самых асцярожным падліках" Та-
таранкі, па Другой сусветнай вайне на 

працы ў іншыя рэспублікі СССР прымусо-
ва выехала блізу 180 тысяч жыхароў Ба-
ранавіцкай вобласці, насельніцтва якой 
налічвала на той момант 609,5 (!) тысячы 
чалавек. Пры гэтым ён заўважае, што 
падлік вёўся толькі на падставе адпра-
цаваных ім дакументаў. Яшчэ сотні архіў-
ных крыніц — пастановы ўрадаў СССР і 
БССР, пастановы і рашэнні аблвыканкама 
і абкама партыі, заявы міністэрстваў і ве-
дамстваў — належыць увесці ў навуковы 
ўжытак. Апроч гэтага, не варта забывац-
ца, што былі яшчэ дзясяткі тысяч ахвяр 
апошняга вайсковага прызыву, зачыстак 
НКУС і канцлагераў, пра што мы згадвалі 
на самым пачатку…

КАСТУСь ЛАшКЕВіч
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1947
Из «Плана организованного набора 

рабочих в 1 квартале 1947 года»:
«На предприятия Министерства ле-

сной промышленности КФ ССР отпра-
вить 600 человек».

Из решения облисполкома №51 от 
31 января 1947 года «Об организован-
ном наборе рабочих для Министерства 
топливной промышленности Эстон-
сланцстроя и Министерства лесной 
промышленности СССР»:

«Отправить 500 человек в Архан-
гельскую область».

1948
трест Сегеш Бумлес 350 человек;
два дополнительных набора — 350 и 

1 000 человек.

1952
март — июнь
Дополнительный набор в КФ ССР 900 

человек.
июль — август
Дополнительный набор КФ ССР 600 

человек.
Устюглес 1 500 человек,
Комилес — 2 000. Мобилизации не 

подлежали председатели колхозов и 
заведующие животноводческих ферм.

ноябрь — декабрь
КФ ССР 1 499 рабочих.
переселить 406 семей.

 АдКРыТы АРхіў


